
Kakav Vam je ose}aj u ovom renoviranom i prvi put

pro{irenom galerijskom prostoru Centralnog doma koji je

otvoren Va{om izlo`bom?  Kako su se tu smestile Va{e

slike?

– Galerija Centralnog doma je uvek bila presti`na. Jo{ u

vreme mojih studija, sedamdesetih godina, ovde smo ~esto dolazili da

gledamo neke vredne i va`ne slike. Se}am se da sam u to vreme i ja

redovno izlagao na nekim tematskim konkursima koje je Galerija

organizovala. Jednom je tema bila NOB u delima jugoslovenskih

umetnika. Mislim da u depou ove galerije postoji jedna moja slika na tu

temu. Neko moje vi|ewe partizana, mo`da novo, kao {to i na ovoj

sada{woj izlo`bi postoji tematski ciklus, specijalac, ~ija je tema

vojska, a obuhvata slike slike Komanda, Marinci i `ene lovci, Dogovor

stare{ina, Leta~i velikog neba...  Izlo`beni prostor Galerije je

dodatno uve}an postavkom u Sve~anoj sali i Medija centru, tako da je

zaista impozantan i pru`a savr{ene mogu}nosti da se sagledaju moji

veliki formati. 

„Akcija, napad, odbrana” je zanimqiv, reklo bi se i

odgovaraju}i naslov izlo`be za prostor u kome se ona

de{ava. 

– Kada smo pre osam meseci ugovorili ovu izlo`bu bio sam

potpuno ushi}en. Nisam slu`io vojni rok, zbog nesre}e koju sam

pre`iveo. A zaista sam svim srcem `eleo da idem u vojsku. ^ak sam

pravio i glinene vojnike. Bio sam ube|en da }u, ako dobro pro|em

rehabilitaciju, oti}i u vojsku i biti neki dobri vojnik [vejk. Slu{ao

sam pri~e iz vojske od mog brata, govorio mi je da umetnici u vojsci imaju

poseban tretman, da mogu da slikaju, nekad po slobodnom izboru, a nekad

na zadate teme, da imaju ~ak i ateqee. I ja sam to zaista `eleo. Zbog

svega toga sam, spremaju}i ovu izlo`bu, sam sebi zadao temu. U{ao sam

u neku svoju dresuru, obavezu, kao da slu`im vojni rok, ~ak sam nosio

maslinaste ko{uqe sa mnogo xepova, poku{avaju}i da prizovem to

ose}awe vojnika i na pravi na~in pro|em kroz vojnu temu koju sam

izabrao. Da pro|em svim tim stazama akcije, napada, odbrane...

Vi ste, dakle, vojni rok slu`ili u prethodnoj godini.

– Jesam, jo{ uvek sam u uniformi, i evo 24. oktobra ga

zavr{avam. 
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MILAN CILE MARINKOVI], SLIKAR

Svaki umetnik gradi svoj svet, a ti svetovi

su razli~iti. Moji protagonisti su poput

familije nekog putuju}eg pozori{ta. 

Qudi sa margina, sa svojim `ivotima,

traumama, strahovima, radostima,

sudbinama, `ive svoje `ivote na mojim

slikama, susre}u se, razilaze, nestaju, 

pa se ponovo vra}aju sa nekom druga~ijom

ulogom, na nekoj druga~ijoj slici... Oni

poti~u iz asocijacija na razli~ite gradove,

`eqe, nadawa, snove... Ponekad sa wima 

na moja platna dolazi i nekakav predose}aj,

trag onoga {to }e se tek dogoditi...
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enovirani Centralni dom Vojske sve~ano je otvoren izlo`bom

slika Milana Cileta Marinkovi}a. Okru`eni Ciletovim

platnima vrlo brzo sti~emo utisak da to i jeste svetkovina.

„Uzbudqiva boja koja osvaja sakupqena je ovde da bi objedinila

svoje ~udesne tvorevine. Wegovo delo daje vedrinu ovom prili~no

tamnom svetu“ – pisao je o Ciletu Marinkovi}u ~uveni likovni kriti~ar

iz Pariza @an Leskur. Nova figuracija, neoekspresionizam su kod

Cileta spakovani u izrazitu individualnost. To {to je i laiku vidqivo

u Ciletovom radu, ~emu se divimo ve} decenijama, jeste neiscrpno vrelo

neverovatne energije. @ivost, igra, duhovitost i istina – uobli~ene su u

likovnu misao koja lako dopire do qudi, likovnih autoriteta i sasvim

obi~nih qubiteqa umetnosti. Sve to potvr|uje vi{e od 90 samostalnih

izlo`bi i vi{e od 200 grupnih, odr`anih u skoro svim ve}im gradovima

nekada{we Jugoslavije, ali i u Francuskoj, Belgiji, Americi, Italiji,

[paniji, Rusiji, [vedskoj... Toj paleti „prizora“ u sasvim samosvojan

svet Cileta Marinkovi}a – pridru`uje se i izlo`ba u Velikoj galeriji

Centralnog doma sa nazivom Akcija, napad, odbrana.

SVEDO^ANSTVO O

BUDU]EM



Sudbinom odre|eni ili pojedina~nim energijama

oblikovani, na{i `ivoti se odvijaju na razli~ite na~ine.

[ta je to {to je odredilo Va{ `ivot, {to ga je u~inilo

ba{ ovakvim kakav jeste? To, naravno, mogu biti qudi,

doga|aji, procesi, izbori, trenuci...

– U detiwstvu, na nekim po~ecima, nisam imao ~ak ni predstavu

da }u se baviti likovnom umetno{}u, da }u biti umetnik. Moju sudbinu je

na neki na~in odredila pomenuta saobra}ajna nesre}a koju sam imao u

mladosti. Do tog trenutka bio sam potpuno zainteresovan za sport. ^ak

sam bio golman u pionirima OFK Beograd. Posle saobra}ajne nesre}e

veoma dugo sam bio u bolnici i tu sam po~eo da crtam. Kako sam bio

skoro sav okovan u nekakav ogromni gips, po~eo sam da crtam po wemu.

Moja doktorka Mirjana @ivkucin bila je odu{evqena kada je videla te

crte`e. Onda su po~eli da me odvode na radnu terapiju. Bio sam okru`en

bojama, ~etkama, platnima – i se}am se da sam bio prili~no sre}an. Da

sam se lepo zabavqao. Ve} tada je po~ela da nastaje moja serija Slike

iz belih soba, samo su slike na tom samom po~etku bile vi{e poeti~ne i

lirske, nije bilo jakog kolorita. Tokom gimnazije, a i{ao sam u [estu

mu{ku, kod Liona, poha|ao sam i ~asove slikawa. Kasnije sam saznao za

{kolu u [umatova~koj... Na kraju sam upisao Akademiju. Na tom nekom

putu, o kome vam govorim, sam se i potpuno odredio  da postanem slikar. 

Negde 1968. godine imali ste prvu samostalnu izlo`bu,

1972. zavr{ili ste studije slikarstva. Kako su Vam  iz te

perspektive mladosti, pune snage, ideja, ideala – a ipak

bez iskustva, izgledali `ivot, svet, umetnost, a kako vam se

sve to danas ~ini – sa iskustvom? Koliko se ~ovek promeni?

– U vreme studija, mladosti, vedrine, veoma sam voleo da se

dru`im. Imao sam mnogo dobrih prijateqa. ^ini mi se da je to vreme

bilo druga~ije od ovog sada{weg. Znam da nam, recimo, da se dobro

provedemo, dru`imo, novac nije bio preko potreban. I kad nismo imali

para, uvek se ne{to de{avalo. Kad je neko od nas imao novaca, imali

smo ga svi. A onda smo stalno mewali te uloge. I uvek je za sve nas bilo

svega dovoqno, po principu – kada imam ja, imaju i moji prijateqi.

Akademiju sam zavr{io 1972. godine, u klasi moje profesorke Qubice

Cuce Soki}. Ona je uvek volela to {to radim, iako je bilo potpuno

druga~ije od onoga {to rade moj kolege sa klase, a bilo nas je troje. 

Ovo vreme `ivqewa ima neku oporost u sebi, ne{to {to me

tera da se odre|ujem, pristajem... Nekada su to odnosi sa qudima, nekad

svakodnevica, sa razli~itim situacijama u kojima se nalazimo. ̂ ak mi se

~ini da je u tome Pariz, ipak, mek{i. Tamo sam nekako u{u{kan.  Ili sam

se samo navikao na tu vrstu odnosa.  

Ne verujem da treba tra`iti poruku u nekom umetni~kom

delu, ali sam prili~no ube|ena da svojim radom umetnici

poku{avaju ne{to da saop{te. Kakva je Va{a pri~a?

– Kada sam se opredelio za slikarstvo, taj moj slikarski miqe

gradio sam stalno dodaju}i nove slike celinama koje ve} unutar wega

postoje. To se vidi i na ovoj izlo`bi, gde su izlo`ene poneke od slika iz

ciklusa Prolaznica, Grupa, Biciklisti, @ena, Pla`a, Muzi~ari,

Modiskiwa... moja ~uvena tema, neiscrpna. Kada pogledate istoriju

umetnosti vidqivo je i da su svi veliki slikari imali svoje stalne teme.

U Parizu smo `iveli u blizini Pikasovog muzeja. Obi{ao sam, ina~e,

sve wegove druge muzeje {irom sveta. I tu se susre}emo sa onom ~uvenom,

narodnom, koju ~esto umem da pomenem – svako bu{i svoju burgiju.  

Umetnik ispoqavaju}i svoju kreativnost, uvek stvara neki

svoj svet. Ko su `iteqi Va{eg sveta, za{to su tu... \or|e

Kadijevi} je pomenuo da Vi slikate svakodnevicu, naizgled

sasvim obi~ne, marginalne stvari... 

– Svaki umetnik gradi svoj svet, a ti svetovi su razli~iti. Moji

protagonisti su poput familije nekog putuju}eg pozori{ta. \or|e ima

obi~aj da ka`e da su to qudi sa margina, sa svojim `ivotima, traumama,

strahovima, radostima, sudbinama... Oni `ive svoje `ivote na mojim
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slikama, susre}u se, razilaze, nestaju, pa se ponovo vra}aju sa nekom

druga~ijom ulogom, na nekoj druga~ijoj slici... Oni poti~u iz asocijacija

na razli~ite gradove, `eqe, nadawa, snove... Ponekad sa wima na moja

platna dolazi i nekakav predose}aj, trag onoga {to }e se tek dogoditi.

^esto {etaju}i nekim zalutalim ulicama Pariza, sasvim iznenada

otkrivam Beograd, delove koji me podse}aju na grad u kome sam ro|en. Ta

Zvezdara na kojoj sam `iveo, kada sam po~eo da studiram bila je

stra{no daleko od grada, a danas su to tek tri, ~etiri autobuske

stanice... do Doma Vojske. 

„Uzbudqiva boja koja osvaja sakupqena je ovde da bi

objedinila svoje ~udesne tvorevine. Wegovo delo daje

vedrinu ovom prili~no tamnom svetu“ –  pisao je o Va{im

platnima ~uveni likovni kriti~ar iz Pariza @an Leskur.

Otkud vedrina, ~esto tako oskudna u svakodnevici?

– Vedrina na moja platna putuje iz samog mog bi}a. Ona dolazi

iz do`ivqaja putovawa, razli~itih gradova, qudi. Tu su prizori

`ivqewa u Americi, Londonu, Valensiji, Parizu, posebno. Ali ih ja,

ipak, sagledavam sa dozom optimizma, koja mi je svojstvena, sa dozom

radosti – koja je u meni. Se}am se mladosti u Beogradu, ameri~kog sna

provociranog Xemsom Dinom, Merlin Monro, pop-artom. Kada sam

kasnije oti{ao u Wujork imao sam ose}aj da je to grad kao sazidan za

mene. Moje vizije izvla~e moju lucidnost, duhovitost, i ~ini se da qudi

to prepoznaju. Pre neki dan u Galeriji je bila vojna delegacija Turske.

Turski general bio je fasciniran izlo`bom, potpuno ga je uzbudila ta

moja ̀ uta boja na slikama Bar, Pla`a, Modiskiwe... Rekao mi je da ima

tako malo umetnika koji tako hrabro mogu da koriste tu toplu, a ipak

intenzivnu `utu. 

Isto tako hrabro Vi ostajete i opstajete u figuraciji.

– To je moje vi|ewe slikarstva. Nove tendencije su ve}

pro{le. Slika je ne{to drugo. Sliku uvek mo`ete da do`ivite druga~ije,

iz dana u dan. Kada smo posledwi put bili u Madridu ja sam jedan ~itav

dan proveo u muzeju Prado, gledaju}i samo jednu Velaskezovu sliku. 

Od 1993. godine `ivite u Parizu. Kakav je Pariz, kao

ram, okvir, za jednu slikarsku karijeru?  

– Pariz vas nekako ponese. Taj grad kao da ima neko svoje

svevreme. Tu kao da uporedo `ive svi raniji i sada{wi svetovi. Jednom

sam sa @ikom Lazi}em {etao oko Luvra. Tu kao da se i danas ~uju

damari ̀ ivota svih Lujeva... Znam da mi je @ika rekao: Ti nikada ne}e{

propasti, jer slika{ `ene. 

Vi crtate, slikate i, ka`u kriti~ari – mislite bojom.

Jeste li nekada osetili strah pred belinom platna? Kako

kre}ete u sliku. Da li i tu va`i princip: akcija, napad,

odbrana?

– Ja kao da se rukovodim tim principom dok slikam. To belo

platno uvek stavqam na pod velike terase mog ateqea na 18 spratu u

Parizu. Ceo Pariz je na dnu te slike. Neprestano gmi`em po toj slici.

Platno to sve podnosi. U drugoj fazi sliku podi`em i ona se onda slika.

Nekada danima, a nekada izleti u dahu – za pet, {est sati. Tako da je

naziv izlo`be u Domu Vojske na neki na~in metafora mog rada, a na neki

na~in – tema. Jer, ja kao da napadam to belo platno, a belina se sama

po sebi brani. Tako su nastale sve ove slike oko nas. Slikar je uvek

odan prometejskom gr~u tra`ewa, uvek novog, u sve slo`enijim oblicima

u kojima se materija posredstvom stvarala~ke ma{te javqa. To vam

izgleda kao ulaz u pakao ili obe}anu zemqu, taj trenutak kada slikar

poku{a da se zarije u „samu sr` materije”. Nikada nisam i{ao za

stvarawem manirizovanog izraza. Komponentu stila izgra|ujem prema

temi, do`ivqaju ili ideji. 

Dragana MARKOVI]

Snimio Goran STANKOVI]


